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دومی�ن همایش بین الملل�ی صنعت خودرو ای�ران با هدف جلب 
س�رمایه گذاری خارجی و معرف�ی توانمندی ها و ظرفیت های داخلی 

کشور روز دهم آذرماه سال جاری در تهران برگزار می شود.
ساسان قربانی دبیر این همایش در جمع خبرنگاران با بیان اینکه برگزاری 
این همایش بر اساس مصوبات شورای سیاستگذاری خودرو صورت می گیرد، 
گفت: با توجه به تصویب برنامه راهبردی صنعت خودروی کشور، در همایش 
یاد ش��ده این برنامه برای حاضران ارائه و تبیین خواهد شد تا مشخص شود 

جهت گیری صنعت خودرو به چه سمتی خواهد بود.
وی اف��زود: در ای��ن همایش آخرین قوانین و مقررات موجود کش��ور در 
خصوص س��رمایه گذاری های خارجی به وی��ژه در بخش صنعت خودرو ارائه 

می شود.
به گفته وی، شرکت های خودروسازی داخلی نیز در این همایش شرایط 
و برنامه های کلی خود را برای مش��ارکت خارجی بر اس��اس برنامه راهبردی 

صنعت خودروی کشور ارائه خواهند کرد.
س��خنگوی شورای سیاستگذاری خودرو با بیان آنکه نقدهای گسترده ای 
در خصوص صنعت خودروی کشور مطرح است، اظهار داشت: قیمت، کیفیت، 
خدمات پس از فروش، تنوع محصول و استفاده از تکنولوژی های روز از جمله 
محورهای اصلی انتقادات به صنعت خودرو کشور است که بستر پاسخگویی 

به این انتقادات در این همایش فراهم شده است.
وی اضافه کرد: همچنین برای سرمایه گذاران خارجی این فرصت در نظر 

گرفته شده تا نیازهای خود را برای ورود به بازار ایران ارائه کنند.
قربانی با بیان اینکه تولیدکنندگان خودرو و قطعه سازان 30 کشور در این 
همایش به عنوان مهمان حضور خواهند داشت، اظهار داشت: هیچ منعی برای 
حضور شرکت های خودروسازی خارجی در همایش بین المللی صنعت خودرو 
ایران وجود ندارد ضمن آنکه شرکای خارجی قدیمی خودروسازان داخلی خیلی 

سریعتر برای حضور در این همایش اعلام آمادگی کردند.
دبیر دومین همایش بین المللی صنعت خودرو ایران همچنین در خصوص 
نتایج حاصل از برگزاری دوره نخست این همایش، گفت: یکی از دلایل افزایش 
تولید در س��ال جاری برگزاری همایش نخس��ت بوده به گونه ای که در شش 
ماهه نخس��ت س��ال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل، تولید خودرو در 

بخش سواری بیش از 70 درصد افزایش داشته است.
قربانی افزود: همچنین مذاکراتی که طی سالیان گذشته بین خودروسازان 
داخلی و همتایان خارجی متوقف شده بود با برگزاری همایش نخست مجددا 

شروع شد که این از جمله نتایج همایش یاد شده به شمار می رود.
وی با بیان اینکه شرکت های خارجی که در دوران سخت و دشوار مذاکرات 
خود را ش��روع کردند به طور قطع موفق تر خواهند بود، اظهار داش��ت: هیچ 
منعی برای ش��رکت های خودروساز دنیا برای حضور در همایش وجود ندارد 
ضمن آنکه مذاکرات در بالاترین سطوح در حال انجام است و شرکت خارجی 

که خود را محدود کند، به طور قطع بازنده خواهد بود.

با حضور 30 کشور روز 10 آذر
همایش بین المللی صنعت خودرو ایران 

برگزار می شود

مع�اون وزیر نفت با اش�اره 
به دلایل ایران ب�رای این که از 
اوپک درخواست برگزاری جلسه 
اضط�راری نکرده اس�ت، گفت: 
مذاکره با کشورهای تولیدکننده 
نف�ت، می تواند یکی از اقدامات 
در راس�تای سروس�امان دادن 
بازار و جلوگیری از کاهش بیشتر 

قیمت نفت باشد.
با  منصور معظمی درگفت وگو 
ایس��نا، در پاسخ به س��والی مبنی 
بر ای��ن که چرا ایران درخواس��ت 
برگزاری نشس��ت اضطراری اوپک 
نمی کند؟ اظهار ک��رد: زمانی باید 
درخواست اجلاس اضطراری صورت 
بگیرد که به جمع بندی و چشم انداز 

روشنی برسید.
وی با اشاره به این که اتفاقی که 
اکنون در این شرایط رخ داده بیشتر 
سیاسی اس��ت تا اقتصادی تصریح 
کرد: اگرچه درخواس��ت نشس��ت 
اضطراری نکرده ایم اما وزارت نفت 
فعالیت های دیگری را دنبال کرده 
و از مجاری دیگر فعالیت هایی را به 
منظور سروسامان دادن بیشتر بازار 
نفت و جلوگیری از کاهش بیشتر 

قیمت نفت انجام داده و می دهد.
معاون برنامه ریزی و نظارت بر 
منابع هیدروکرب��وری وزارت نفت 
در ادامه در پاس��خ ب��ه این که آیا 
در راس��تای جلوگی��ری از کاهش 
قیمت نف��ت با کش��ورهای دارای 
نفت مذاک��ره می کنید؟ گفت: این 
هم می تواند یکی از اقدامات باشد، 

اما از اعلام جزییات اقدامات ایران 
معذور هستم.

معظمی درب��اره اظهارات وزیر 
ام��ور اقتص��ادی و دارایی مبنی بر 
این که کاهش قیمت نفت را به فال 
نی��ک می گیریم، اظهار کرد: دقیقا 
نمی دان��م که منظ��ور وزیر اقتصاد 
چه بوده اما ب��ه طور قطع و یقین 
کاهش ش��دید قیمت نفت و ادامه 
این روند روی بودجه تاثیر خواهد 
داشت. البته درآمدهای پیش بینی 
شده از محل فروش نفت طی شش 
ماه ابتدای سال جاری محقق شده 

است.
وی در پاس��خ به سوال دیگری 

مبن��ی بر این که آیا امکان کاهش 
مجدد قیمت نفت از سوی شرکت 
مل��ی نف��ت ای��ران وج��ود دارد؟ 
خاطرنشان کرد: آنچه توسط شرکت 
ملی نفت اتفاق افتاد بحث کاهش 
نبوده است، در واقع باید توجه کرد 
که مکانیزم های زی��ادی برای این 
که بازار را از دس��ت ندهید و بازار 
بیشتری را کسب کنید، وجود دارد.
معاون برنامه ریزی و نظارت بر 
منابع هیدروکرب��وری وزارت نفت 
تصمیم شرکت ملی نفت مبنی بر 
کاهش قیمت را تصمیمی درست 
دانست و گفت: شرایط بازار بسیار 
خاص و حساس است و شرکت ملی 

نف��ت نیز مانند هر بنگاه اقتصادی 
دیگری در این وضعیت با توجه به 

شرایط بازار تصمیم گرفته است.
دلایل سقوط قیمت نفت

مع��اون اول رئیس جمهور نیز 
با تشریح دلیل سقوط آزاد قیمت 
ط��لای س��یاه از افزای��ش عرضه 
نف��ت مازاد به عنوان عامل کاهش 

قیمت ها یاد کرد. 
ب��ه گ��زارش مه��ر، اس��حاق 
جهانگی��ری در جم��ع خبرنگاران 
در واکنش به س��قوط آزاد قیمت 
طلای سیاه در بازار جهانی، گفت: 
برخی کشورها تولید خود را بیش از 
آنچه باید افزایش داده اند و عرضه و 

تقاضا را در بازار نفت به هم ریختند.
مع��اون اول رئیس جمه��ور با 
اعلام اینکه افزای��ش عرضه مازاد 
نفت توس��ط برخی از کشورها به 
ض��رر کل تولید کنن��دگان نفت 
در جهان اس��ت، تصریح کرد: این 
کشورها باید هرچه سریع تر میزان 
عرضه مازاد نفت خ��ود در بازار را 

اصلاح کنند.
این عضو کابینه دولت تدبیر و 
امید با بیان اینکه تاکنون برخی از 
کشورها تقاضای نشست اضطراری 
اوپ��ک را مطرح کرده ان��د، اظهار 
داش��ت: ایران تاکنون درخواستی 
برای برگزاری نشس��ت فوق العاده 
اوپ��ک ارائه نک��رده اس��ت و این 
درخواس��ت نیاز به بررسی بیشتر 

وضعیت بازار نفت دارد.
احتمال سقوط قیمت

 به 70 دلار
موسس��ه اعتبارسنجی مودیز، 
پیش بین��ی کرد ک��ه قیمت نفت 
ممکن اس��ت درچند ماه آینده به 
70 دلار در هر بشکه سقوط کند.

ب��ه گ��زارش ایرنا ب��ه نقل از 
خبرگزاری الجزیره، موسسه مودیز 
اعلام کرد: با وجود عرضه روبه رشد 
نفت خام، به ویژه از سوی آمریکا و 
به دلیل رشد تقاضای جهانی نفت 
خ��ام، میانگین قیمت ه��ا در دراز 
مدت، بالای 80 دلار در هر بشکه 

باقی می ماند.
موسس��ه  ای��ن  گ��زارش  در 
اعتبارس��نجی آمده است: کاهش 

قیمت نفت در رتبه بندی اعتباری 
در  فع��ال  نفت��ی  ش��رکت های 
زمینه های اکتشاف و تولید، تاثیر 

منفی می گذارد.
به دلیل نگرانی از کاهش تقاضا 
و فراوانی در عرضه، قیمت نفت خام 
از ماه ژوئن امسال تاکنون 25درصد 
و از دو هفته گذش��ته بیش از پنج 

درصد کاهش یافته است.
مودیز در گزارش خود می افزاید: 
درآمد شرکت های اکتشاف و تولید 
نفت با تاثیر گرفتن از کاهش قیمت 
نفت، آس��یب ناگهانی می بیند که 
ای��ن موضوع به طور مس��تقیم بر 
سود این شرکت ها تاثیر می گذارد.
ای��ن  پیش بین��ی  براس��اس 
موسسه، کاهش قیمت نفت برای 
شرکت های حفاری و ارائه دهنده 
خدم��ات حف��اری در میدان های 
نفتی نیز گران تمام می شود، زیرا 
انتظار می رود شرکت های فعال در 
بخش تولید و اکتشاف، هزینه های 
سرمایه گذاری و میانگین تقاضای 

خدمات را کاهش دهند.
موسس��ه اعتبارسنجی مودیز، 
تاکید می کند: کاهش شدید قیمت 
نفت در روزه��ای اخیر را می توان 
ناشی از پیش بینی تقاضای ضعیف 
چی��ن و اروپا، ق��درت دلار و عزم 
عربس��تان برای دفاع از سهم خود 

در بازار جهانی نفت، بیان کرد.

وزیر نیرو با ارائه پیشنهادهای 
جدیدی برای افزایش قیمت آب و 
برق اعلام کرد: پیش�نهاد وزارت 
نیرو به تنهایی شرط نیست، زیرا 
نظر دولت مهم اس�ت چرا که این 

امر نیاز به مصوبه دولت دارد.
حمی��د چیت چی��ان دی��روز در 
حاشیه همایش مدیران ارشد صنعت 
آب و ب��رق در جمع خبرن��گاران در 
تش��ریح برنامه های وزارت نیرو برای 
اصلاح قیمت آب و برق به ویژه در سال 
1394، گفت: با توجه به فاصله قیمت 
تمام ش��ده و پولی که از محل فروش 
آب و برق دریافت می شود صنعت آب 
و برق دچار مش��کل است و به همین 
دلیل خواهان افزایش قیمت هستیم.

ای��ن عضو کابین��ه دولت تدبیر و 
امید همچنی��ن در خصوص افزایش 
به��ره وری و کاهش ات��لاف انرژی در 
سطح ش��بکه برق کشور توضیح داد: 
در سال جاری قراردادی برای احداث 
8000 مگاوات بخش بخار نیروگاه های 
گازی با سرمایه گذاران غیر دولتی امضا 

شده است.
ای��ن مقام مس��ئول همچنین در 
خصوص پرداخ��ت بدهی های معوق 
وزارت نیرو ب��ه پیمانکاران بیان کرد: 
براساس اجرای سیاست های اصل 44 
قانون اساس��ی و قان��ون برنامه پنجم 
توس��عه، قانون گذار وظیف��ه دارد در 
صورتی که دولت بن��گاه اقتصادی را 
مکلف به عرضه محصول با قیمت کمتر 
می کند مابه التفاوت قیمت را بپردازد 
اما این مس��ئله در بودجه س��ال های 

گذشته مغفول مانده بود.
وزی��ر نیرو تأکید کرد: با دس��تور 
معاون اول رئیس جمهور این موضوع 

در بودجه سال آینده نیز در نظر گرفته 
شده است.

همچنی��ن قائم مق��ام وزیر نیرو 
گفت: از دولت می خواهیم تا تغییر در 
نظام تعرفه گذاری را برای وزارت نیرو 
سیاست گذاری نماید تا بار هزینه های 
ب��رق و فاضلاب از روی دوش صنعت 

برق برداشته شود.
س��تار محمودی اف��زود: از دیگر 
اجرایی  وزارتخانه  این  خواس��ته های 
شدن فاینانس و ضابطه ها برای ایجاد 
شبکه های آبیاری و زهکشی و تأمین 
مناب��ع در بودج��ه 94 ب��رای جهش 
طرح ه��ای آب و فاضلاب روس��تایی 

است.
وی ادام��ه داد: ای��ن وزارتخان��ه 
طی س��ال گذش��ته ح��دود 3 هزار 
میلیارد تومان منابع بخش خصوصی 
را در پروژه ه��ای آب و فاضلاب مورد 

بهره برداری قرار داده است.
محمودی با اشاره به شاخص های 

موجود در صنع��ت آب و برق، گفت: 
بیش از 92 درصد شبکه آب روستایی 
و بالغ بر 72 درصد آبرسانی به روستاها 
و 40 درصد فاضلاب شهری طرح ها به 
اجرا درآمده و در زمینه کاهش تلفات 
برق هدف گیری به سمتی است که این 

تلفات به زیر 10 درصد برسد.
وزی��ر نیرو در ای��ن همایش طی 
س��خنانی محدودی��ت مناب��ع آب و 
روندگی آلودگی آنها همچنین تأمین 
برق با کیفیت و مطمئن برای جامعه 
و ایجاد ت��وازن و تعادل بین درآمدها 
و هزینه ه��ای صنعت آب و برق را دو 
چال��ش پیش روی وزارت نیرو عنوان 
کرد و گفت: قیمت تمام ش��ده آب به 
ازای هر متر مکعب حدود هزار تومان 
اس��ت در حالی که در ش��هرها با نرخ 
300 توم��ان ب��ه ازای هر متر مکعب 
و در روس��تاها با ن��رخ 100 تومان به 
فروش می رسد. بنابراین شاهد فاصله 
بسیار عمیقی بین هزینه تمام شده و 

نرخ فروش هس��تیم که شرکت های 
ما را دچار مشکل جدی کرده است.

وی تصری��ح ک��رد: در حوزه برق 
نیز قیمت تمام شده هر کیلو وات 85 
تومان بدون احتساب هزینه سوخت 
اس��ت در حالی که هر کیلو وات برق 
با نرخ 49/4 تومان به فروش می رسد 
که 102 ریال آن سهم سوخت است 
و در نهایت کل دریافتی صنعت برق 
به ازای هر کیلو وات 40 تومان می شود 
که بیانگر 45 تومان فاصله بین هزینه 

تمام شده و فروش برق است.
وزیر نیرو تأکید کرد: براساس نظر 
معاونت برنامه ریزی ریاست جمهوری 
کس��ری وزارت نیرو در بخش برق با 
توجه به فاصله قیمت تمام شده و نرخ 
فروش در سال جاری، 9630 میلیارد 

تومان است.
وزیر نی��رو همچنین بااعلام خبر 
آغ��از ب��ه کار ش��وراهای هماهنگی 
حوضه ه��ای آبریز در ایران گفت: این 

موضوع پیش از این س��ابقه نداش��ته 
اس��ت. تاکنون ش��وراهای هماهنگی 
حوضه ه��ای آبریز دریاچ��ه ارومیه با 
عن��وان کار گروه نجات این دریاچه و 
ش��ورای هماهنگی حوضه زاینده رود 
و به زودی ش��ورای هماهنگی حوضه 

کرخه تشکیل و فعال می شوند.
چیت چیان با تأکید بر تش��کیل 
مدیریت حوضه ه��ای آبریز در فلات 
مرکزی، دریاچه ارومیه و خوزستان بر 
شکل گیری مدیریت حوضه ای تأکید 
کرد و گفت: تشکیلات استانی مدیریت 
منابع آب در 12 سال گذشته مسابقه 
بس��یار خطرناکی برای تأمین منابع 
اس��تان خود را آغ��از کرده اند و الان 
وزارت نی��رو در تلاش برگرداندن این 
روند اس��ت تا منافع ملی برای رقابت 

بیهوده استانی نشود.
وی با اش��اره ب��ه پ��روژه تعادل 
بخشی آب های زیرزمینی گفت: این 
مس��أله دومین موضوع م��ورد توجه 
وزارت نیرو اس��ت و در این راستا 15 
طرح در ش��ورای عالی آب به تصویب 

رسیده است.
برق ارزان قیمت
 مانع صادرات گاز

اس��حاق جهانگیری مع��اون اول 
رئی��س جمهور نی��ز در این همایش 
گف��ت: تولی��د و صادرات ب��رق ارزان 
قیمت مانع صادرات گاز خواهد ش��د. 
وی افزود: قطعاً گاز مشتری های خوبی 
در منطقه دارد که اگر قرار باشد قیمت 
برق تولیدی کمتر از نرخ گاز صادراتی 
باش��د به این صنعت آسیب می رسد 
بنابراین باید با محاسبه قیمت واقعی 
گاز و برق در انعق��اد تفاهم با وزارت 
نفت، این مبحث را حل و فصل کنیم.

وی با اشاره به وجود نگرانی هایی 
در س��طح دولت مبنی بر پایین بودن 
راندمان نیروگاه های برق کشور، تصریح 
کرد: از سوی دیگر در زمینه هدفمندی 
یارانه ها موضوع استمرار تولید و حیات 
نیروگاه های کشور مفغول ماند و مقرر 
ش��د س��الی 3300 میلیارد تومان از 
صنعت برق دریافت و به عنوان یارانه 

نقدی بین مردم تقسیم شود.
این مقام مس��ئول افزود: این در 
حالی اس��ت که در همان س��الها نیز 
فاصله جدی بین قیمت تمام شده با 
قیمت های فروش برق وجود داشت و 
کس��ری 9 هزار میلیارد تومانی دیده 
می ش��د که بر همین اساس به جای 
15 ه��زار م��گاوات ب��رق نیروگاهی 
در دس��ت اقدام، ه��م اکن��ون 3800 
مگاوات ظرفیت نیروگاهی در دس��ت 

احداث است.
وی ب��ا تأکی��د بر اینکه توس��عه 
کش��ور با کن��دی و محدودیت جدی 
پ��س از محدودیت تأمین برق مواجه 
می ش��ود، تبیین کرد: در مرحله دوم 
هدفمندسازی اگرچه نمی شد یکباره 
3300 میلیارد تومان را حذف کرد اما 
هزار میلیارد تومان آن را کاهش دادیم 
ضمن آنکه قرار ش��د به جای افزایش 
پرداخت یارانه نق��دی، توجه ویژه به 
بخش س��لامت و رفع مشکل تغذیه 

و تأمین امنیت غذایی داشته باشیم.
معاون اول رئیس جمهور با تأکید 
بر احیای دریاچ��ه ارومیه و مصوبات 
شورای عالی آب و برق اظهار داشت: 
در صورت اجرای دقیق این مصوبات، 
این دریاچه بزرگ و مهم که در منطقه 
راهبردی قرار دارد و نیز حوضه آبریز 

زاینده رود احیا خواهد شد.

معاون وزیر نفت اعلام کرد

مذاکره با کشورهای تولید کننده برای جلوگیری از کاهش قیمت نفت

چیت چیان خبر داد

پیشنهاد وزارت نیرو برای افزایش قیمت آب و برق

عضو هیئت مدیره شرکت 
پتروش�یمی  صنای�ع  مل�ی 
ای�ران اع�لام ک�رد: بنزی�ن 
پتروش�یمی ها در رده بنزین 

سوپر است.
عبدالحسین بیات در گفت وگو 
با میزان ب��ا رد آلوده بودن بنزین 
تولیدی در واحدهای پتروشیمی 
اعلام ک��رد: بنزی��ن تولیدی در 

شرکت های پتروشیمی به دلیل 
بالا ب��ودن درجه اکت��ان در رده 

بنزین یورو 4 است.
عضو هیئت مدیره ش��رکت 
ملی صنایع پتروش��یمی ایران با 
بیان این که بنزین پتروشیمی در 
طبقه بندی ها در رده بنزین سوپر 
قرار دارد اعلام کرد: پتروشیمی 
بعد از تولید بنزین، تس��ت های 

لازم را برروی آن انجام می دهد. 
بنزی��ن ابت��دا وارد فرآیند میانی 
شده و در این مرحله نمونه گیری 

انجام می شود.
وی نرخ خوراک 13 سنتی را 
برای پتروشیمی ها منطقی اعلام 
کرد و گفت: قیمت نهایی خوراک 
پتروش��یمی ها باید براساس نرخ 
ت��ورم، قیمت ه��ای منطقه ای و 

کاهش ارزش پ��ول ملی تعیین 
شود.

بیات اعلام ک��رد: نرخ نهایی 
خوراک پتروشیمی باید به نحوی 
تعیین ش��ود که باع��ث کاهش 
واحده��ای  در  س��رمایه گذاری 
پتروش��یمی و س��ودآوری ای��ن 
صنعت نش��ود، البته باید حقوق 
قانونی دولت را نیز در بهره برداری 

از ذخایر طبیعی کشور حفظ کرد.
وی می��زان تولید محصولات 
پتروشیمی کشور را 43 میلیون 
ت��ن اعلام ک��رد و اف��زود: روند 
صادرات محصولات پتروش��یمی 
کش��ور باید به گونه ای باشد که 
بتوان��د نیازه��ای ب��ازار داخل را 

تامین کند.
عضو هیئت مدیره ش��رکت 

ملی صنایع پتروشیمی ایران، در 
خصوص روند صادرات محصولات 
پتروش��یمی به س��ایر کش��ورها 
اعلام ک��رد و اف��زود: هم اکنون 
کش��ورهای هدف برای صادرات 
ایران  پتروش��یمی  محص��ولات 
کشورهای همسایه هستند که به 
دلیل مسائل تحریم اسامی آنها را 

اعلام نمی کنیم.

عبدالحسین بیات:

بنزین پتروشیمی ها در رده بنزین سوپر است

و درآمدی های این بخش اظهار داشت: گزارش شش ماهه هنوز از سوی 
سازمان هدفمندی یارانه ها به مجلس ارائه نشده است.

عضو کمیس��یون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه درآمد ناشی از 
آزادس��ازی حامل های انرژی در راستای اجرای قانون هدفمندی یارانه ها 
حدود 20 هزار میلیارد تومان برای نیم س��ال اول 93 بوده است، تصریح 
ک��رد: همچنین حدود 20 تا 21 ه��زار میلیارد تومان نیز یارانه نقدی به 

خانوارها پرداخت شده است.
مصباحی مقدم تاکید کرد: در کنار این موضوع در بودجه سال جاری 
نیز 11 هزار و 200 میلیارد تومان به عنوان یارانه برای دولت پیش بینی 

شده است.
وی با اش��اره به اینکه طبق گفته مس��ئولان یارانه بخش بهداشت و 
درمان پرداخت شده است، گفت: از محل مالیات بر ارزش افزوده نیز سه 
هزار میلیارد تومان برای کل سال درآمد پیش بینی می شود که شش ماه 

آن 1500 میلیارد تومان است.
به گفته عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 5200 میلیارد تومان 
نیز برای تولید در س��ال جاری در نظر گرفته شده که در شش ماهه اول 

سال مبلغی به این بخش پرداخت نشده است.
مصباحی مقدم یادآور شد: هیچ سالی تخصیص ها 100 درصد نبوده و از 
اوایل سال جاری بنا بر تخصیص 85 درصد بوده است.وی ادامه داد: اعتبار 
طرح های عمرانی نیز 10 هزار و 400 میلیارد تومان در نظر گرفته شده 
است. بر اساس سخنان عضو کمیسیون برنامه و بودجه، درآمد حاصل از 
اصلاح قیمت حامل های انرژی با پرداخت های نقدی به خانوارها در نیمه 

اول امسال سر به سر شده است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه:
درآمد اصلاح قیمت ها

 با یارانه پرداختی سر به سر شد
عض�و کمیس�یون برنام�ه 
و بودج�ه مجلس اع�لام کرد: 
درآمد اصلاح قیمت ها با یارانه 
پرداختی به خانوارها سر به سر 

شده است.
غلامرضا مصباح��ی مقدم در 
گفت وگ��و با ف��ارس، در خصوص 
وضعیت اجرای هدفمندی یارانه ها 

عضو ناظر ش�ورای پول و اعتبار از پیشنهاد کمیسیون ویژه 
اقتصادی مجلس برای کاهش نرخ س�پرده قانونی بانک ها خبر 
داد و گف�ت: افزای�ش وام مس�کن بدون مصوبه ش�ورای پول و 
اعتبار ممکن نیست و هیئت وزیران نمی تواند رأساً در این باره 

تصمیم گیری کند.
محمدرضا پورابراهیمی در ارتباط با مصوبه هیئت وزیران مبنی بر 
افزایش وام مس��کن، اظهار داش��ت: دولت به جهت اینکه یارانه ای را به 
بخش مسکن اختصاص دهد مصوب کرد تا وام مسکن افزایش یابد اما 

این سیاست بدون مصوبه شورای پول و اعتبار قابلیت اجرا ندارد.
او با بیان اینکه افزایش س��قف اعتبارات از تصمیمات حوزه پولی و 
بانکی و جزء وظایف ش��ورای پول و اعتبار اس��ت، گفت: هیئت وزیران 
نمی تواند رأسا در این باره تصمیم گیری کند و دولت اگر قصد پرداخت 
یارانه به مسکن در قالب اعتبارات بودجه ای را دارد باید طرح پیشنهادی 

را به تصویب شورای پول واعتبار برساند.
به گزارش تس��نیم، این عضو ناظر ش��ورای پ��ول و اعتبار با تاکید 
براینکه هنوز این طرح در دستور کار شورا قرار نگرفته است، ادامه داد: 
قاعدتاً باید طرح افزایش وام مسکن به شورای پول و اعتبار ارائه و بعد 

از تصویب در شورا اجرا شود.

عضو ناظر شورای پول و اعتبار
 پنبه وام مسکن ۵۰ میلیونی را زد

طبق آمار موجود، دو میلیون و 100 هزار تن برنج از ابتدای سال 
وارد کش�ور ش�ده و این اقدام در حالی صورت گرفته که کل نیاز 

وارداتی طی یک سال 400 هزار تن است.
ب��ه گزارش فارس به نقل از مرکز پژوهش های مجلس، نماینده مردم 
لنگرود در مجلس شورای اسلامی در رابطه با وضعیت کشت راتون )کشت 
دوم( در شالیزارهای شمال کشور، گفت: در زمان برداشت اول برنج، مقداری 
از این محصول، در حین برداش��ت به زمین ریخته می شود که ثمره آن، 
رویش دوباره برنج، بدون کوچک ترین نگه داری و آبیاری بوده که کیفیت 

این محصول بسیار بالاتر از برنج های معمولی است.
مه��رداد بائوج لاهوتی با گلایه از نبود اراده برای اس��تفاده صحیح از 
ش��الیزارهای برنج افزود: اگر وزارت جهاد کش��اورزی این نوع کش��ت را 
ساماندهی کند، قطعا شاهد افزایش تولیدات برنج در کشور خواهیم بود.

وی تصریح کرد: کش��اورزانی که تا حدی با این موضوع آشنا هستند 
برداش��ت مناس��بی از این برنج انجام می دهند و انتظار می رود که وزارت 
جهاد کش��اورزی، با ارایه آموزشهای لازم به کشاورزان، به این نوع کشت 

آسان توجه بیشتری داشته باشد.
ای��ن نماینده مردم در مجلس در رابطه با تصمیم دولت برای ممنوع 
ک��ردن واردات برنج نیز گفت: طبق آمار موجود، دو میلیون و 100 هزار 
تن برنج از ابتدای س��ال تاکنون وارد کش��ور ش��ده و این اقدام در حالی 
صورت گرفته که کل نیاز وارداتی ما طی یک سال، 400 هزار تن است.

لاهوتی افزود: بطور حتم اگر دولت، یک یا دو سال برنج کشاورزان را 
با قیمت مناسب خریداری کند، علاوه بر اینکه نیازی به واردات نخواهیم 

داشت، بلکه توان صادراتی هم پیدا خواهیم کرد.
گفتنی اس��ت راتون نوعی برنج بوده که از س��اقه های به جامانده از 
برداشت اول شالی در مزارع می روید، پرورش راتون زمانی شروع شد که 
کشاورزان دریافتند در بعضی از گونه های برنج بدون اینکه عملیات زراعی 
خاصی انجام بگیرد، خاصیت پنجه دهی از خود نش��ان می دهد، این برنج 
از نظر کیفی با محصول اولیه تفاوت زیادی داشته، به گونه ای که عطر و 

طعم آن بهتر و پخت آن آسانتر است.

نماینده مردم لنگرود در مجلس:
۵ برابر نیاز

 برنج وارد کشور شده است

پ�س از انتقاد کارشناس�ان 
ب�ه آم�ار اش�تغال زایی دولت و 
تک رقمی ش�دن ن�رخ بیکاری، 
کار  وزارت  می رف�ت  انتظ�ار 
مستندات ایجاد 400هزار شغل 
را منتشر کند، ولی این وزارتخانه 
به عنوان متولی و سیاس�تگذار 
در امر اش�تغال تاکنون سکوت 

کرده است. 
به گزارش خبرگزاری تس��نیم، 
مهر ماه س��ال جاری بود که رئیس 
جمه��ور و همچنی��ن محمدباق��ر 
نوبخت، معاون برنامه ریزی و نظارت 
راهبردی رئیس جمهوری از اقدامات 
دول��ت برای تک رقمی ش��دن نرخ 
بیکاری تابستان خبر دادند و گفتند 
که دولت تدبیر در نیمه اول امسال 
با سرمایه گذاری در بخش دولتی و 
خصوصی 400هزار نفر شغل ایجاد 
کرده است. مرکز آمار نیز در همین 
رابطه گزارش داد که نرخ بیکاری در 

تابستان امسال تک رقمی شد.

 پ��س از اعلام نرخ بیکاری، این 
آمار آن چن��ان غیرملموس و دور از 
انتظار بود که با واکنش  بس��یاری 
از اقتصاددان ها و نمایندگان مجلس 
روبه رو شد. از آنجایی که بسیاری از 
بیکاری  نمایندگان مجلس کاهش 
را در ح��وزه انتخابی��ه خ��ود لمس 
نمی کردند آم��ار دولت را مورد نقد 
ق��رار دادن��د و حت��ی از وزارت کار 
خواس��تند تا آماری از بیکاری ارائه 

دهد.
 انتظار می رفت که وزارت کار و 
به طور مشخص معاونت امور اشتغال 
و توس��عه کارآفرینی وزارت کار در 
مقاب��ل موضع گیری ه��ای مختلف 
نس��بت به کاهش ن��رخ بیکاری و 
اعلام تک رقمی ش��دن نرخ بیکاری 

گزارشی ارائه کند.
 حسن طایی که در حال حاضر 
مس��ئولیت معاونت اشتغال وزارت 
کار را به عهده دارد، در گذش��ته از 
جمله منتقدان به آمار بیکاری دولت 

نهم و دهم بوده اس��ت تا جایی که 
بارها بیان کرده بود که پایگاه جامع 
اطلاع رس��انی برای تولی��د آمارها 
و ش��اخص های اقتص��ادی  وجود 
ن��دارد و زمانی ک��ه مقامات دولت 
قبل اص��رار بر ایج��اد 1/6 میلیون 
ش��غل را داشتند، طایی آن زمان با 
انتقاد از این آمارها این س��ؤالات را 
مطرح کرده بود: توزیع 1/6میلیون 
فرصت ش��غلی ایجاد ش��ده در چه 
فعالیت های اقتصادی  بوده اس��ت؟ 
این تعداد فرصت شغلی چه تغییری 
در گروه های عمده شغلی پدید آورده 
است؟ توزیع این مشاغل در مناطق 
شهری و روستایی استان ها چگونه 
ب��وده اس��ت؟ آیا ای��ن فرصت های 
ش��غلی جدی��د به ص��ورت دایمی 
بوده اند یا موق��ت؟ تمام وقت بودند 
یا پاره وقت؟ در بخش های رس��می 
بازار کار بودند یا غیررسمی؟ با چه 
وضعیت شغلی؟ در بخش خصوصی 
ی��ا تعاون��ی؟ تع��داد کارفرمایان و 

مزد حقوق بگیران بخش خصوصی 
چه تغییری کرده اس��ت؟ کارکنان 
مستقل یا خوداشتغالان چه تغییری 
کرده اند؟ آیا تفکیک جنسیتی این 
فرصت های ش��غلی مشخص شده 
براس��اس سطوح  تفکیک  اس��ت؟ 

تحصیلی و تخصصی چطور؟
 بیکاری از آمار تا واقعیت

اگر بخواهیم به دور از قضاوت و 
با اس��تناد به آمار مرکز آمار هم به 
تحلیل آمار ایجاد اشتغال در دولت 
یازده��م بپردازیم،  ب��ا تناقض های 
بسیاری روبه رو خواهیم شد. عملکرد 
یکس��اله دولت در زمینه بیکاری با 
اس��تناد به گزارش ه��ای مرکز آمار 
حاکی از کاهش بیش از 997 هزار 
نفری جمعیت فعال است که حاصل 
آن بیکاری تک رقمی ش��ده است و 
به اعتقاد کارشناس��ان اگر اشتغالی 
بوده، اش��تغال ناق��ص و غیرپایدار 

بوده است.
با در نظر گرفتن کاهش 997هزار 

و 902 نفری جمعیت فعال طی یک 
س��ال فعالیت دولت تدبیر و امید و 
گزارش های ربیع��ی مبنی بر ایجاد 
300 هزار فرصت ش��غلی جدید در 
راستای اسامی بیمه شدگان جدید  
و تأکیدات رئیس جمهور و سخنگوی 
وی مبنی بر ایجاد 400 هزار شغل 
در 6ماهه اول سال و با لحاظ کردن 
انتقاد کارشناس��ان اقتصادی در رد 
گزارش های آماری دولت برای ایجاد 
اشتغال وقت آن است که وزارت کار  
و معاونت اشتغال وزارت کار به این 
سؤالات پاسخ دهند: به راستی توزیع 
400 هزار فرصت شغلی ایجاد شده 
در چه فعالیت ه��ای اقتصادی  بوده 
اس��ت؟ ای��ن تعداد فرصت ش��غلی 
چه تغیی��ری در گروه ه��ای عمده 
شغلی پدید آورده است؟ توزیع این 
مشاغل در مناطق شهری و روستایی 
استان ها چگونه بوده است؟ آیا این 
فرصت های ش��غلی جدید به صورت 

دایمی بوده اند یا موقت؟

مدیر امور بورس های سازمان بورس پیش بینی کرد:  وزارت کار مستندات ایجاد 400هزار شغل را منتشر کند
بازار سهام از رکود خارج می شود و رشد خواهد کرد.

محمودرضا خواجه نصیری در گفت وگو با فارس، با اشاره 
به اینکه دلایل متعددی برای بازگش��ت رونق به بازار وجود 
دارد که از جمله آن خوش بینی سهامداران به مذاکرات است، 
اظهار داش��ت: اخیرا هم خوش بینی هایی از آینده مذاکرات 
ایجاد شد اما در بازار اثر نداشت، اما اکنون با تقویت جریان 
نقدینگی و تداوم آن در کنار اعتمادس��ازی های ایجاد شده 
به واس��طه سیاست های مدیریتی ش��رایط با ثبات همراه با 

صعود را شاهد بودیم.
خواجه نصیری با اشاره به اینکه عوامل ذکر شده در روند 
بهبودی بازار اثرگذار بوده اس��ت، گفت: ثباتی که از ابتدای 
شهریور ماه ایجاد شد و به دنبال آن نوسان کم دامنه و رو به 
رشد منجر به اعتمادسازی در میان سهامداران شده است.

مدیر امور بورس های سازمان بورس تاکید کرد: بر اساس 
فاکتورها و مولفه ها نقدینگی همچنان در حال ورود به بازار 
است که توانایی تقویت بیشتر بازار را خواهد داشت، در کنار 
آن عرضه کنندگان بالقوه هم که در 8 ماه گذشته بخش قابل 
توجهی نقش آفرینی کردند اکنون به پایان خود رس��یده و 
با سیاست های مدیریتی و حضور فعال صندوق توسعه بازار 

روند رو به رشد قطعا ادامه دار خواهد بود.
وی گف��ت: عرضه کنندگان بالقوه اکن��ون از بازار خارج 
شده و تقاضاکنندگان هم نسبت به عرضه شرکتها در حال 

افزایش است.
خواجه نصی��ری با بیان اینکه گ��زارش 6 ماهه برخی از 

شرکتها با توجه به شرایط رکودی نشان از تحقق وعده های 
از پیش تعیین ش��ده دارد، گفت: ب��ازار با توجه به رکود 8 
ماه گذش��ته انتظارات بس��یار بدتری از ارائه گزارش صنایع 
داشت، اما این شرکت ها در شرایط سخت بودجه های خودرا 

محقق کردند.
وی گفت: در گروه خودروسازی و قطعه سازی می بینیم 
ک��ه صنعت از فضای زیان خارج ش��ده و عملیات مثبت در 
پیش گرفتند که این مسئله به تنهایی نوید و پیام افزایش 

سودآوری در 6 ماهه دوم سال دارد.
مدیر امور سازمان بورس های سازمان بورس با اشاره به 
اینکه س��رمایه گذاران از عرضه های آینده پس از طی دوران 
طولانی مدت رکود نباید هیجان زده شوند، گفت: این عرضه ها 
قطعا وجود خواهد داشت، اما بازار با توجه به حجم و ارزش 

معاملات اکنون در نقطه تاریخی قرار دارد.
وی گفت: شواهد همچنان نشان از تخلیه عرضه کنندگان 
بالقوه دارد و با توجه به ورود جریان نقدینگی روزهای باثبات 
و پررونقی در آینده مورد نظر است و قطعا با رشد شاخص 
همراه با حجم و ارزش معاملات این موضوع تاییدی بر این 

شرایط خواهد بود.
خاطرنشان می شود شاخص بورس طی 10 ماه گذشته 
سقوط شدیدی را تجربه کرد تا حدی که قیمت بسیاری از 
سهام ها بیش از 50 درصد افت کرد و بسیاری از سهامداران 

با زیان سنگینی روبرو شدند.
شاخص کل آذرسال گذشته به مرز 90 هزار واحد رسید 

و در حال حاضر کمی بیشتر از 74 هزار واحد است.

پیش بینی خواجه نصیری

بورس رشد خواهد کرد

* وزیر جهاد کشاورزی گفت: برای حفظ منابع پایه از جمله آب و خاک، استفاده 
از تکنولوژی های کارآمد را با هزینه کمتر در دستور کار داریم که دستیابی به این 
امر با همکاری فائو امکان پذیر اس��ت. محمود حجتی روز شنبه در مراسم تقدیم 
اعتبار نامه »سرج ناکوزی« نماینده سازمان خواربار کشاورزی )فائو( در ایران افزود: 
با اس��تفاده از علم و دانش��ی که فائو در این زمینه دارد می توانیم به دستاوردهای 
مهمی دست یابیم. وی با بیان اینکه باید در جهت تغییر روش هایمان گام برداریم، 
گفت: در تلاش هستیم تا بتوانیم به سمت کشت سبزی در گلخانه ها حرکت کنیم 
و استفاده از تکنولوژی های کارآمد را با هزینه های کمتر در دستور کار قرار دهیم 
که دستیابی به این مسائل با همکاری فائو امکان پذیر است. وی سپس خطاب به 
نماینده جدید فائو در ایران گفت: امیدواریم در دوره مدیریت شما یک همکاری 

خوبی بین ایران با فائو برقرار شود.
* مدیر عامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور اعلام کرد: با توجه به 
عدم تأثیر بارندگی های اخیر در میزان آب پشت سدهای تهران، پیش بینی 
می شود در دو ماه آینده با خشکی کامل سد لار مواجه شویم. حمید رضا 
جانباز ضمن بیان مطلب فوق ادامه داد: به دلیل کمبود منابع آبی در تهران، 
آبان و آذر س�ختی را در پیش رو داریم به طوری که پیش بینی می ش�ود 
در صورت عدم بارندگی با قطعی مکرر آب مواجه ش�ویم و مجبور شویم 

سیاست جیره بندی آب را در تهران اجرا کنیم.
* رئیس اتحادیه مش��اوران املاک تهران با اش��اره به رشد 40 درصدی معاملات 
مس��کن در مهر ماه امسال نسبت به سال گذش��ته گفت: پیش بینی می شود در 
ماه های باقی مانده از سال 93 حجم معاملات خرید و فروش و اجاره در مقایسه 
با مدت مشابه سال 92 افزایش یابد. حسام عقبایی با اشاره به وضعیت معاملات در 
بازار مسکن اظهار داشت: هر چند معاملات مسکن با ورود به ایام محرم با کاهش 
طبیعی مواجه می شود اما پیش بینی می شود در ماه های باقی مانده از سال 93 حجم 
معاملات خرید و فروش و اجاره در مقایسه با مدت مشابه سال 92 افزایش یابد.

* نماینده سازمان خواربار و کشاورزی ملل متحد )فائو( وضعیت منابع آبی 
ایران را بحرانی دانست و گفت: فائو به دنبال برنامه جامعی برای توسعه 
همکاری ها و رفع خشکس�الی محدودیت منابع آبی با ایران است. سرج 
ناکوزی در مراسم تقدیم اعتبارنامه خود به عنوان نماینده رسمی فائو در 
ایران به وزیر جهاد کش�اورزی کش�ورمان افزود: برای اجرای پروژه های 
بین المللی و توسعه همکاری ها با ایران نیازمند برنامه های جامع هستیم 
ک�ه با توجه به ظرفیت این کش�ور در منطقه، فائ�و در نظر دارد رویکرد 
خود را از پروژه محوری به برنامه محوری تغییر دهد. وی اظهار داش�ت: 
این همکاری نه تنها محدود به افزایش بهره وری نیست بلکه به توسعه و 
تداوم پایدار فعالیت هایی همچون کشاورزی ارگانیک، توسعه گلخانه ها 

و باغبانی نیز متمرکز می شود.


